
Faxe Bugt viser sig fra dens noget mere idylliske side, da Sjællandske Nyheder slår turen forbi det førhen så træbeplantede Faxehus
Efterskole, der siden oktober-stormen har stået noget bart.

– Vi mistede lige omkring tyve træer den dag, fortæller forstander Jakob Rud Hansen.

– Et af træerne ramte endda ned i vores street-boldbane, mens vandet næsten havde presset sig hele vejen op til huset. Heldigvis
var eleverne ikke på skolen den dag, så vi slap relativt billigt. Men det havde da været øv, hvis vandet var trængt indenfor.

Mens rydningen af væltede træer og reparationen af boldbanen er i fuld gang, befinder Jakob Rud Hansen sig inde i spisesalen
sammen med blandt andre sin viceforstander Lars Sørensen og Ole Juul Jensen, seniorteknisk direktør i vandbygning og kystteknik i
COWI.

– Vi glemmer hurtigt

Selvom oktober-stormen blev betragtet som en hundredårshændelse, er Faxehus Efterskolen ligesom resten af det udsatte Faxe
Ladeplads i fuld gang med at lægge planerne for den næste storm.

– Som efterskole har vi altid vidst, at vi før eller siden skulle forholde til vores noget udsatte beliggenhed. Det er jo ikke noget, man
tænker over på en varm og solrig sommerdag, men når efterårs- og vintervejret sætter ind, er det jo noget andet, forklarer Jakob
Rud Hansen.

I sit arbejde som ingeniør har Ole Juul Jensen beskæftiget sig med vandbygning og kystsikring i 60 lande. Efter at være dykket ned i
arkiverne efter historiske eksempler på danske stormfloder udkom han i november 2023 med en artikel til Nyhedsmagasinet
Ingeniøren.

Budskabet i artiklen var ikke til at tage fejl af: Spørgsmålet er ikke om hvis, men når stormfloderne kommer igen.

– Danmark har haft mindst fire stormfloder de sidste 400 år fra øst, og vejrmæssigt tilsvarende den i oktober, og som
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Efterskole allierer sig med vandingeniør

Det er ikke spørgsmålet om “hvis”, men “når” stormfloden kommer igen, advarer seniorteknisk direktør i vandbygning og
kystsikring hos COWI, Ole Juul Jensen.

Fra venstre: Ingeniør Ole Juul Jensen og efterskoleforstander Jakob Rud Hansen har allieret sig mod bølgen blå.
Foto: Anders Ranthe
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ødelæggelsesmæssigt var meget værre end oktober-stormen, fortæller Ole Juul Jensen, som altså selv er dykket ned i arkiverne og
sammenlignet med Kystdirektoratets statistikker, der faktisk ikke går så langt tilbage i fortiden.

Inden oktober-stormens hærgen, var Faxehus Efterskole en anelse sværere at spotte bag de nu jævnede bøgetræer. Foto: Faxehus Efterskole

De fire stormfloder, Ole Juul Jensen har kunnet finde frem til, ramte landet i henholdsvis 1625, oktober 1760, 1872 og 1904.
Sammenholdt med COWIs egne højvandsstatistikker betvivler Ole Juul Jensen i sin artikel i Ingeniøren altså, at oktober-stormen
skulle være en decideret hundredårshændelse.

– Vi mennesker har jo en fantastisk evne til at glemme, og det meget tyder på, at vi i de seneste 119 år er blevet lullet godt og
grundigt i søvn. Hvis data taler sandt, har vi jo ikke at gøre med en hundredårshændelse, men måske nærmere 75-årshændelse,
siger Ole Juul Jensen.

Det store dilemma

I takt med at vandstanden stiger, må vi ovenikøbet forvente større skader og oversvømmelser fra stormfloder engang ude i
fremtiden.

– Jo højere vandstand, jo højere bølger. Så enkelt kan det siges, forklarer Ole Juul Jensen.

– Lige nu er vi i gang med at genopbygge vores mange kystbyer. Men i fremtiden bør vi nok overveje en ekstra gang, hvordan vi
indretter os.

Også hos Faxehus Efterskole er man udiver kystbeskyttelse i gang med at tænke i et dige, som gerne skulle sikre skolen nogle
ekstra årtier ude i fremtiden.

Har I overvejet at flytte efterskolen længere op på land?

– Nej, svarer Jakob Rud Hansen soleklart.

– Det vil vi meget gerne undgå. Som efterskole er vi nok meget traditionelt tænkende, så derfor vil det nok være svært for os at
flytte andre steder hen. Andre steder har man jo forsøgt sig på det. Men det er sjældent endt lykkeligt.
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Folk så måbende til, da bybussen kørte forbi: “Hjælp tilkald politi”
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Her bliver du knaldet i denne uge
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